国家自然科学基金"八五"重大项目研究成果专著

技术创新研究

第一辑

技术创新研究项目办公室 编邓 寿 鹏 主 编

国家自然科学基金"八五"重大项目研究成果专著

技术创新研究

第一辑

技术创新研究项目办公室 编

邓春鹏 主编





内容简介

本书共收集有关技术创新研究中、英文论文 37 篇,内容涉及技术创新的机制与模式(7 篇),技术创新的运效所与经形交展的关系(6 篇),技术创新的区域 前突(6 篇),技术创新新安认的管理(11 篇),另有英文论文(8 篇)。各篇论文独立。题,但又互相关联,这些论文反映了我因技术创新研究的建论或 向,产业实践,区域状况取政府管理等诸步方面。读者从中可获得比较清晰的技术创新研究总体概能。本书可以从事技术创新研究开及人员,高校师生、各级技术管理十部。企业业管理人员参考。

国家自然科学基金"八五"重大项目研究成果专著

技术创新研究

第一辑

技术创新研究项目办公室 编 邓寿鹏 主编 责任编辑 张国金

科学出展社出版

北京东賓城聚北西16号 商民集時、1001年 新世紀印刷厂印刷 新华书店北京发行所发行 各地新华书店经售

*

技术创新研究

项目类别 国家自然科学基金委员会管理科学部"八五"重大项目 项目编号 79391300

研究时间 1993年3月-1997年3月

学术领导小组成员 邓寿鹏、傅家骥、贾蔚文、许庆瑞、柴本良、 张信传、魏 瑚

研究分工及主要参研人员

	项目(课题)	项目主持人(课题负责人)				研究人员						
编号		姓名	专业职务	专业	单位	总数	高級	中級	博士后	博士生	頼 上 生	性他
00	技术创新研究	邓春鹏	研究员	技术经济	国务院发展研究中心	166	39	29	5	22	59	12
01	技术创新理论研究	傳家職	教授	T.程经济	清华大学	74	7	10	2	15	34	6
02	技术创新的模式研究	许庆瑞	教授	管理工程	浙江大学	44	7	6		7	22	2
03	技术创新的实证研究	贾蔚文	研究员	科技管理	中国科学技术促进 发展研究中心	37	17	12	1		3	4
04	技术创新政策研究	邓舟鹏	研究员	技术经济	国务院发展研究中心	11	8	1	2			

本书编辑委员会成员

主 编 邓寿鹏

副主编 傅家骥 许庆瑞 贾蔚文

常务编委 冯 飞

编 委 姜彦福 雷家骕 王伟强 吴晓波 马 驰 汤世国 鲍 克 陈宗院

比为试读,需要完整PDF请访问: www.erton

前 言

本世纪初叶,约。阿。熊彼特①. A. Schumpeter,1883—1950)提出创新(Innovation)一词,自此以后,创新的含义随着时代的进步有了新的发展。创新不只是在技术与经济之间的某种联系,而是在经济、科技、社会描多领域中都有广泛的意义。从全社会的广说角观察,创新是指由构想新概念到形成生产力并成功地进入市场的全过程。创新包括观念创新,运作创新、绩效创新三个环节,环环相扣,构成由新的"观念"指导下的新的"运作"和取得新作"绩效"的链式结构。每个链节上部开展创造性的综合活动。同时取得反馈信号对运作"排行调控"从而不断改善创新过程、读水最佳的创新成果和效益。

当代的创新具有思维性、创造性、阶段性、风险性、效益性、周期性、社会性、国际性等 8 大基本特点。创新已不局限于某些个人、群体和社区,也不局限于工艺、产品和市场等系 节,前是在世界范围内运作一切生产要素和社会资源,进行了域的技术创新、组织创新、制 度创新和市场创新活动,为科技进步和经济发展提供不竭的动力和源泉。今天,各国都在 谋求通过持续的创新提高综合国力和同际竞争力,使自己占有国际社会中的一席之地。在 这个意义上,创新已成为一个国家在竞争加剧的国际环境中顿以生存和发展的基础,是关 系国家福弱腐衰的偷账,自然引起了各国学术界,产业界、管理界的高度重视。

70 年代末期,产业和企业的创新活动逐步成为各国政府和国际组织关注的热点,技术创新研究成为管理学科领域的面沿课题。许多发达国家和发展中国家以及有影响的国际组织,先后开展了技术创新理论的探索和实证调查。在此基础上,各国纷纷制定和实施了促进创新的政策、法律和组织措施,推动了产业的技术进步和经济高质量增长,取得了明显的经济效益和社会效益。

鉴于技术创新理论和实践的深化以及它对国家发展的重大作用,1989-1992 年期 间,中国国家自然科学基金委员会(NSFC)率先连续支持中国学者在这一领域的 25 项专 题研究。为组织具有规模的系统性纵深研究打下了基础。经过 5 年的酝酿、准备、预研和竞 标、NSFC 将(技术创新研究)列入"八五"期间管理科学唯一的重大项目。1993 年 3 月,正 云启动,按程设计划,应于1997 年 3 月完成。

本项目《技术创新研究》的主题是广义的技术创新,其范围涉及创新构想到获得实际应用,产生经济、社会效益的商品化及产业化等有关活动。这些活动主要包括,新产品、新工艺、新服务的创造和改进;新生产方式,新组织体制和新管理系统的建立和运行;新资源(人,财,物)的开发和利用,新需求、新市场的开拓和占领。研究工作针对上述活动的符节具有典型意义的书件和现象活行实证分析和理论发掘,以期揭示科学技术创新会发表创新生效推、创新供给之间的协同机制,探索促进中国技术创新及其扩散,提高经济增长质量与速度的有效途径,为中国管理科学的理论发展和学科建设,为建立中国的国家创新体系奠定基础。

《技术创新研究》自启动以来,在NSFC管理科学都和本项目学术领导小组的指导下,从创新理论、创新模式、创新实证、创新政策四个方面并行展开研究工作,通过参研人

员的共同努力已取得一批阶段性研究成果。这批成果中的某些观点和建议,在国内的内部或公开的传媒上发表后,引起了各主管部门和当地政府的重视,扩大了 NSFC 重大项目 的影响,促进了企业,行业和区域的技术创新活动。由于技术创新是当前国际管理科学界十分活跃的研究领域,每年在世界各地都举行许多重要的国际会议进行研讨,本项日参研上分别在此次,该门、东京、岩手、迈阿密、墨西哥等地举行的国际会议上应邀作大会报告或宣读论文,沟通了与有关国家和地区的研究合作,传播了中国技术创新研究的新近成果,获得了国际同行的支持和好评。

为了更广泛地与国内外有关专家、学者、企业领导人和政府官员交流、切磋、现从本项目第一研究年度(1993.3—1994.2)产出的55 篇中文、英文论文中精选37 篇汇编为本书——(技术创新研究・第一辑》。本书所选辑的论文包括技术创新的机制与模式(7 篇),技术创新与经济发展的关系(6 篇),技术创新的区域研究(5 篇),技术创新政策与政府管理(11 篇),另有英文论文(8 篇)。各篇论文独立一题,但又相互关联,由此,读者可以窥见中国技术创新的理论取向、产业实践、区域状况和政府管理等诸多侧面,从而获得比较清晰的总体概能。

本项研究及其成果、体现丁黄彻经济体制由传统的计划经济体制向社会主义市场经济体制转变、经济增长方式由租放型增长向集约型增长转变的方针、为企业和政府推进技术创新活动提供了总体思路和政策建议、受到了各方面的欢迎和重视。在本书出版之际、项目主持、致蚕国场务院副总理吴邦国同志、全国人大副委员长王光英同志、国务委员、国家科委主任宋健院士、全国政协副主席、中国工程院院长朱光亚院上,国家自然科学基金委员会主任张存培院士汇报研究进展及出版意义,请求为本书题词。五位领导同志在国务、公务百忙中都欣然命笔,为本书做了题词。这些题词传还一他们对技术创新研究的热情指导和支持,对参研人员是极大的数舞和鞭策。对此,谎向他们致以衷心地感谢!全体参研人员决心以此为动力,在现有研究的基础上、继续深入研究。争取更多更好的成果。

本书的编辑、出版得到了本项目各课题负责人傳家襲教授、许庆璐教授、贾蔚文研究 员及主要参研人员要彦福、雷家鎮、王伟强、尺级波、马、魏、西国、鲍、克、冯 飞等中 青年学者的积极配合,得到了 NSFC 政策局吴达尧局长、楼兆美嗣局长、陈晓田处长的大 力支持。通过以上各方的通力合作。本书才得以问世。在此、我谦向他们致以敬意和谢意, 并请各界读者对本 [及本文中的窥漏、不当之处是出批评 指正。

> 《技术创新研究》项目主持人 国务院发展研究中心技术经济部部长

> > 邓 寿 鵬 1995 年 10 月干北京

PREFACE

Since J. A. Schumpeter (1883—1950) created the concept "innovation" in the beginning of this century, the meaning of innovation has been further developed with progress of time. Innovation is not only means relationships between technology and economy, but also has more implications in many fields such as economy, technology and society. From the point of view for the whole society, innovation is the whole process that is from generating new ideas, realizing production and to entering market successfully. Innovation has three phases, i. e. concepts innovation operation innovation and efficiency innovation and the front phase links the next. Innovation is the chain structure which is operated with new manner and got new efficiency guided by new concepts. In each phase, comprehensive activities for creation are carried out, meanwhile the operation is adjusted by feedback signal. The creative process is improved continuously, in order to get the best innovative progress and efficiency.

Today innovation has the following eight natures, thinking nature, creation nature, phase nature, risk nature, efficiency nature, circle nature, society nature, international nature. Innovation is not limited in personnel, group and community, and not limited in production process, products, market and others too. Innovation is activities of technology innovation, organization innovation and system innovation with all productivity factors and social resource in the world, to provide the resource and power for technology progress and economy development. Now every country makes efforts to raise the national comprehensive and competitive capability via sustained innovation, to get good position in the world. From this opinion, innovation has been the foundation for nation's existence and development in the globe with more sharp competition, and crucial factor related with nation's powerful or not. Therefore innovation is paid much more attention by researchers, industrial sectors, management and administrative people.

In the end of 70's, innovation activities in industrial sectors and enterprises became key issue paid close attention by governments and international organizations gradually. The study on innovation became the advantage research topic in the management science. Many developed and developing countries and the important international organizations studied the technology innovation theory and finished some case study. In this basis, many countries drew up the policies, laws and measures for innovation, to promote technology progress in industrial sectors and economy development with high quality. The obvious economic and social efficiencies were derived.

Due to the innovation theory, further practice and its important influence to national development, Nature Science Fund Committee in China (NSFC) supported 25 projects in

this research field during 1989—1992. The work laid foundation for large scale and systematic research. Through discussion.preparation.preresearch and bidding for 5 years, NSFC took*study on technology innovation"as sole key project in management science research field during the "Eighth Five-Year-Plan" period. In March 1993, this project began and will be finished by March 1997 according to the plan.

This project (i. e. study on technology innovation) is concerned on the generalized technology innovation, the research field covers related activities from innovation concepts to application in practice, and commercialization and industrialization with economic and social benefit. These activities include; creating and improving of new production mode, new administrative system and new management system developing and applying of new resources developing and occupying of new demands and market. Research work is concentrated on case study and theory through significant events and phenomena, in order to find out the basic pattern of technology innovation and economic growth, the coordination system between demands during economic and social development and supplying of technology innovation in china and diffusion for raising quality and speed of economic growth. The research will be set up foundation for theory development in management science in China, and for establishing national innovation system in China.

Since the beginning of this project, researchers made best efforts in research involving innovation theory, innovation mode, innovation case study and innovation policy guided by the department of management science in NSFC and the project leading group, and got some phased achievements. Some opinion and suggestion of achievements published on inner materials or public journals were paid more attention by administration ministries and local governments. The influence of NSFC's key project was expanded. Technology innovation in enterprises, industrial sectors and regions was promoted. Because research on technology innovation is the most active research topic in the world, there were many important conferences in the world every year. Researchers in this project participated some international conferences held in Beijing, Macao, Tokyo, Miami, Mexico City, etc. respectively, and gave speeches in these conferences. They exchanged their research result with people from other countries and regions, expanded new achievements in technology innovation research in China. Researchers in other countries appreciated these research results.

In order to further exchange with experts inside and outside China enterprisers and officials, we collect 37 papers to make this collection (Study on Technology Innovation, Volume I) from 55 Chinese papers and English papers in the first research year of this project (March 1993—Feh. 1994). Among papers collected in this book, 7 papers are to study mechanism and mode of technology innovation, 6 papers are to study technology innovation and economic development, 5 papers are to study regional cases, II papers are

to study innovation policy and government management, 8 papers are in English version.

Every paper has individual research topic, and connects each other. From this book, you can get some knowledge about technology innovation theory, industry practice, regional situation and government management.

This research progress is benefit for the completion of economic system transformation from the plan system to market system, and economic growth mode transformation from the extensive mode to intensive mode, also supplies thinking and policy suggestions to promote technological innovation for enterprises and government. So this research is devoted much attention by people all over the fields. During publishing this book, the project manager wrote letters to report research progress to Wu Bangguo, Vice Premier. Wang Guangying, vice chairman of the National People's Congress Standing Committee, Song Jian, State Councillor and the president of State Science and Technology Committee. Zhu Guangya, the vice chairman of the National Committee of the Chinese People's Political Consultative Conference and the president of the Chinese Academy of Engineering, Zhang Cunhao, the president of the Nature Science Fund Committee. All of 5 leaders were pleasure to give the inscriptions although pretty busy. They supported and guided enthusiastically this research and encourage researchers. Therefore express our heartfelt thank to them. All of researchers will make best efforts to get the more and hetter achievement based on the existing progress.

Subproject managers Prof. Fu Jiaji, Prof. Xu Qingrui, Prof. Jia Weiwen, and main researchers Jiang Yanfu, Lei Jiasu, Wang Weiqiang, Wu Xiaobo, Ma Chi, Tang Shiguo, Bao Ke, Feng Fei, etc. and director of Policy Bureau NSFC Mr. Wu Shuyao, deputy director Mr. Lou Zhaomei, chief of division Mr. Chen Xiaotian gave much help for edition and publication of this book. This book can be supplied to readers through efforts from every side. I give my best respect and many thanks to them. Welcome readers to point out mistakes in this book.

Deng Shoupeng

Project Manager of Study on Technology Innovation Director General Bureau of Tech-Economics Development Research Centre the State Council of P. R. China Oct. 1995. Beiling

目 录

-	·技术创新的机制与模式	
	技术扩散研究概述 许庆王	
	技术经济学的重建	… 柳卸林(7)
	技术创新经济学的发展	
	技术创新效益特征研究 王伟强	
	企业工艺创新的源与模式研究 · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	许庆瑞(28)
	风险投资的风险分担机制和方式	
	市场和技术创新的自组织过程 ······	・・ 柳卸林(41)
=	技术创新与经济发展的关系	
	高质量经济增长的实现要素分析 傳家驥 姜彦福	雷家骕(47)
	中国经济低质增长成因分析 雷家骕 杨 洸	邓小清(56)
	改革成功的基本标志:企业主动追求技术创新 傅家骥	
	应当重视科研设备的功能开发	史 明(75)
	高新技术企业的技术创新——研究开发方式及其特点	
	重视研究开发项目的后评估	·· 雷家骕(82)
Ξ	技术创新的区域研究	
	北京产业的战略转移与高新技术产业强化	
	寬昌、南阳两市工业企业技术创新调查 马 驰	贾蔚文(95)
	从专利看我国各地的科技产出和优势 柳鄉林	许 震(104)
	中国技术创新能力的地区特征 高 建	柳卸林(109)
	中国西部工业增长的难点 雷家骕 杜跃平	邓小清(114)
JL	技术创新政策与政府管理	
	高技术战略决策与产业化进程	邓寿鹏(123)
	高技术服务贸易与知识产权保护	邓寿鵬(134)
	技术创新、技术进步及科技政策	
	中国的国家创新体系:变革与前景	124
	加速高新技术成果商品化、产业化和国际化——状况、因素、政策的初步;	
		汤世国(154)
	试论我国技术创新法律调整的完善	
	技术创新的财政、金融政策与量化分析模型	
	中国高新技术开发区的创新活动和政府宏观管理	
	我国高新技术产业开发区的发展态势与政策走向	邓寿鵬(185)
	东北、华东、华南十六城市高技术产业调查 于维栋	邓寿鵬(193)

	美国政府鼓励技术创新的政策动向	 鲍	克(204)	
五	国际会议论文			

CONTENT

1.	Mechanism and Mode of Technology Innovation
	1. 1 Review of Research on Technology Diffusion Xu Qingrui ,Sheng Ya(3)
	1. 2 Reconstructure of Engineering Economics Liu Xielin(7)
	1. 3 Development of Technology Innovation Economics Liu Xielin(12)
	1.4 Study on Efficiency Characteristics of Technology Innovation-
	1.5 Study on Resource and Mode of Renovation in Enterprises
	1.6 System and Mode of Risk Share of Venture Investment
	1.7 Self-Organizing Process of Market and Technology Innovation Liu Xielin(41)
2.	Technology Innovation and Economy Development
	2-1 Analysis on Related Factors to Realize Economy Growth with High Quality
	Fu Jiaji, Jiang Yanfu, Lei Jiasu(47)
	2. 2 Analysis on Reasons to Cause Economy Growth with Low Quality in China
	Lei Jiasu, Yang Guang, Deng Xiaoqing (56)
	2.3 Key Indicator for Reform Success: Enterprises Innovate Actively Fu Jiaji, Lei Jiasu (63)
	2-4 Paying More Attention to Further Develop Function of Equipment and Instrument for
	R&D Wu Guisheng, Shi Ming (75)
	2.5 Technology Innovation in High-Tech Firms -R&D Mode and Characters
	Wu Guisheng (78)
	2. 6 Paying More Attention to Evaluate After Complement of R&D Project Lei Jiasu(82)
3.	Regional Study on Technology Innovation
	3.1 Strategy Transformation of Beijing Industry and Strength Industrialization of High-New-
	Tech
	3.2 Survey of Technology Innovation of Enterprises in Yichang City and Nanyang City
	3. 3-S & T Achievement and Superiority in Different Area in China from Patent
	Lau Xielin, Xu Zhen(104)
	3. 4 Characteristics of Technology Innovation Capability in Different Area in China
	Gao Jian, Liu Xielin(109)
	3.5 Difficulties of Industry Growth in Western Area in China
	Lei Jiasu ,Du Yueping ,Deng Xiaoqing (114)
4.	Technology Innovation Policy and Government Management
	4.1 Strategy Decision and Industrialization Process of High Tech Deng Shoupeng (123)
	4.2 High-Tech Service Trade and Intellectual Property Protection Deng Shoupeng(134)
	4.3 Technology Innovation, Technology Progress and S & T Policy
	4. 4 National Innovation System in China; Reform and Future

4.5 Fasten Commercialization, Industrialization and Internationalization of High-Tech Progress
4. 6 Perfect Technology Innovation Law in China
4. 7 Financial and Monetary Policy for Technology Innovation and Analysis Model
4.8 Innovation Activities and Government Macro Adiministration in High-New-Tech Develop-
ment Zone in Chins Deng Shoupeng(179)
4. 9 The Trend of Development and Policy on High-New-Tech Zone in China
4. 10 Survey for High-Tech Industry in 16 Cities in Northeast, North, South Area in China
4. 11 Policy Trend for Promoting Technology Innovation of US Government Bao Ke(204)
Papers in International Conference
5.1 The Innovation in High-New-Tech Development Zones of China and Macro-Management
of Chinese Government
5. 2 Enterprises' Technological Innovation Choice Deng Xiaoqing, Fu Jiaji, Lei Jiasu (219)
5.3 Analysis on Substance of Technological Innovation
5. 4 (In Obstacles for the Industrial Growth of West China
Lei Jiasu, Deng Xiaoqing, Du Yueping (227)
5.5 Interrelationship Between Product and Process Innovation
Xu Qingrui ,Wang Weiqiang ,Wu Xiaobo (231)
5. 6 A Portfolio Approach to Managing Technological Innovations: Linking System Dynamics
to Organizational Learning and Group Decision Making Xu Qingrui, Wang Weiqiang (236)
5.7 Technology Parks and Local Innovation Policies in China
5. 8 Some Basic Facts about China's Scientific Community Bao Ke, Liang Zhong (251)

技术创新

的

机制与模式

技术扩散研究概述

许庆瑞 盛 亚

(浙江大学管理科学研究所)

一项技术创新能否广泛推广和应用,带来经济效益,不仅关系到技术创新项目自身价值的实现,而且对促进产业结构的合理化、高级化,对提高我国科技投入的经济效益,有效地将科技产品扩散到行业、部门、其他领域,改善地区、行业间的不平衡,对扩大技术引进的效益,促进经济发展和社会进步等都具有实际意义。但是,长期以来,我国技术创新却扩散级慢,扩散的效率和效益都不理想,而技术扩散的研究更是落后于形势,为此,本文对国内外技术扩散的研究更是

一、国内外研究状况及其存在问题

技术扩散的最早研究可追溯到本世纪初。1903年,法国的社会学家和社会心理学家Gaariel Tarde 出版了扩散的代表作"The Laws of Imitation",这里的 imitation 就是现在的 adoption。该书中指出:应用的比率呈S形,起飞开始于系统中领袖人物采用新思想时。20年代,出现了一批英国和德、奥扩散学家,他们从人类学角度研究扩散,是传统学派的开拓者。以后,研究者们又从不同角度(人类学、早期社会学、地域社会学、教育学、一般社会学、公共卫生和医学、传播学、营销学、地域学)展开对技术扩散的研究,形成了扩散研究的所谓九大学派。尽管其内容很庞杂,但主要可概括为以下几点,系统成员对创新认识的早期阶段;社会系统中不同创新的使用速度;系统成员的创新性;扩散中的领袖人物;扩散网络中的内部联系,不同社会系统中的创新应用速度,系统或员的创新性;扩散中的领袖人物;扩散网络中的内部联系,不同社会系统中的创新应用速度,传播渠道的应用;包新结果等。但直到60年代以前,各派之间的界限没有打破,扩散研究各自为阵,相互缺乏渗透,系统的、一般的扩散研究尚未形成。60年代至今,扩散研究日趋兴旺并逐步走声向成熟。这期间各派相互借鉴、研究的广度和深度加大、研究的主要内容有如下几个方面。

1. 技术扩散的概念

(1) 传播论

E. M. Rogers:扩散是创新在一定时间内,通过某种渠道,在社会系统成员中进行传播的过程。

傅家骥等:技术创新扩散是创新的推广、辐射与接纳相统一的过程。

朱李鸣: 技术扩散是指国内技术的时空传播和各种技术之间、专门技术与其他技术领域之间发生的渗透、交叉作用的运动。

- (2) 学习论
- E. Mansfield:技术扩散就像创新本身一样本质上是一个学习过程。
- (3) 效益论

方新:技术扩散是企业或机构为挖掘创新的经济利益而采取的各种行动,是日积月累

此为试读,需要完整PDF请访问: www.erton

- 3 -